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INFORMACE ÚŘADU 

 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Obecní stráž (24 hodin denně): tel.: 800 456 789 (firma Securitor) 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, tel.: 777 919 157 

Servis tlak. přípojek - kanalizace: prac. dny - tel. 416 857 071 (hlas. zázn.),  

víkendy - tel. 724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

 

Periodický tisk územního samosprávního celku. 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své 

části: Nová Ves, Staré Ouholice, Nové Ouholice, Vepřek a Miřejovice.  

Vychází 12 × ročně. Distribuce zdarma. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 2/2021 vydáno 24. 2. 2021 v Nové Vsi v nákladu 555 ks. 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz 

Redakce: Ing. Bohdana Tobiášková, Ing. Pavel Srnec, Dana Burianová 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo zastupitelstva 

obce. 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. března 2021. 

mailto:poruchy@nova-ves.cz
mailto:info@nova-ves.cz
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
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končí nejkratší měsíc v roce, který nás letos 

překvapil bohatou sněhovou nadílkou, 

v našich končinách ne tak častou. Děti měly 

několik dní na to se vyřádit ve sněhu             

a zabruslit si (na fotografii bruslaři 

v Miřejovicích), dospělé snad potěšil pohled   

na bílou krajinu. Ještě než nám začnou jarní 

práce na zahradách a pěkné počasí             

nás vytáhne na delší čas ven, je tu pro vás 

únorový zpravodaj.  

I tentokrát najdete na jeho stránkách 

rozmanité informace týkající se naší obce, 

blízkého okolí, historie, přírody, zdraví…  

Ráda bych upozornila, že od března nebudou vyvezeny popelnice bez známky    

na rok 2021. Na obecním úřadě jsou obnovené úřední hodiny. V sobotu           

13. března 2021 se bude konat svoz nebezpečného, objemného a železného 

odpadu, harmonogram je stejný jako pokaždé (str. 7). Na konci března se spustí 

celorepublikové sčítání lidu (str. 14 – 17). V dubnu čekají budoucí prvňáčky 

zápisy do školy, naše obec má 2 spádové školy (Veltrusy a Ledčice) – informace 

k zápisům najdete na str. 12 - 13. 

Na webu obce můžete hlasovat pro nejlepší zimní fotografie. Na webu také nově 

máme jednu uživatelsky příjemnou novinku – zpravodaj už si nyní nemusíte 

stahovat, ale je možné v něm přímo listovat. K dispozici jsou v této listovací 

podobě už poslední tři vydání. 

Ve zpravodaji ani tentokrát nechybí informace pana starosty, detailní přehled     

o hospodaření obce, novinky z mateřské školy... Určitě doporučuji k pročtení 

přehled aktivit spolku Koridor D8, jehož je Nová Ves zakládajícím členem. 

Přeji Vám za redakci Novoveského zpravodaje příjemné čtení a též blížící            

se první jarní dny. Bohdana Tobiášková, redakce   
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Únorové zasedání zastupitelstva obce proběhlo až po uzávěrce tohoto vydání,  

informace z průběhu Vám tedy přineseme v březnovém zpravodaji. 
 

 

Návštěvní úřední hodiny na obecním úřadu se vrátily do normálu, tzn.:  

Pondělí a středa  8:00 – 11:00       13:00 – 17:30 

Úřad, prosím, i nadále navštěvujte jen v nutném případě a dodržujte hygienická 

opatření. V ostatní časy komunikujte telefonicky nebo elektronicky. Děkujeme 

za pochopení.  

B. Tobiášková, informační výbor 
 

Úklid sněhu 

V neděli 7. února a následně v pondělí 8. a v úterý 9. února nám spadla sněhová 

nadílka. Jsem rád a děkuji za to našim pracovníkům i externímu panu 

Kantorovskému s traktorem, že už v neděli a i následující dny na sníh nastoupili. 

Zaznamenal jsem několik připomínek od občanů, že někde není sníh uklizený,      

že není posypáno a podobně.  

Chtěl bych vysvětlit, že samozřejmě nejsme vybaveni jako horské obce, protože 

tolik sněhu najednou u nás není často a nebylo by to ekonomické. Máme tedy 

pana Kantorovského s traktorem a pluhem, máme tři a půl pracovníka údržby 

obce s náklaďáčkem a lopatami, traktůrek a zametací vůz. Ještě máme smlouvu 

s externí firmou, že projedou pluhem silnici na Vepřku okolo hřbitova. S tím 

musíme uklidit kolem 15 km silnic III. třídy uvnitř obce a další kilometry ulic          

a uliček, chodníky, přístup k zastávkám, poště, hřbitovu, několikery schody, 



 5 

chodníky a krajnice u silnice II/608 a další. Naši zaměstnanci začali v neděli brzo 

ráno a další tři dny se nezastavili a končili pozdě odpoledne, aby byl sníh 

odklizený. Teprve ve středu se dostali na posyp, který také udělali u všech 

svažitých cest. 

Prosím tedy o pochopení, že to chvíli trvá, zvlášť když sněží několik dní po sobě. 

Pamatuji si, jak před revolucí byla              

ve městě povinnost vlastníků uklízet 

sníh na chodníku před domem                

a za nesplnění povinnosti byly v Praze 

pokuty. To mi tehdy přišlo přehnané, 

protože někteří senioři na to neměli 

síly, někdo mohl být nemocný nebo      

na dovolené a podobně. Na druhou 

stranu mi přijde normální, že si sám 

odhrnu nejen vjezd k vratům,                

ale i na délku pozemku i krajnici před 

domem, aby po ní mohli lidé chodit        

a nebrodili se ve sněhu. A musím říci,    

že mě vždy mile překvapí v zatáčce 

v Nových Ouholicích, že když jdu ráno 

do práce, tak Tuháčkovi mají chodník vždycky už čistě vymetený na asfalt.           

A za to jim děkuji. Je jasné, že někdo spěchá do práce a nemá čas, ale děkuji 

lidem, kteří berou obec, veřejné chodníky a prostranství za svoje a obci s tím 

pomohou. 

Stavba chodníků a oprava silnice II/608 – poněkolikáté prodlouženo výběrové 

řízení na zhotovitele 

Bohužel, znovu, již poněkolikáté byl Krajskou správou a údržbou komunikací 

prodloužen termín podání nabídek – a to do 15. 3. 2021. K této složité stavbě 

měli uchazeči již 118 dotazů a tyto dotazy jsou jim vysvětlovány. Už se ale také 

těším na zahájení stavby. Brzo se jistě dočkáme.  

Příprava územního plánu 

Po opakovaném veřejném projednání územního plánu bylo podánu celkem      

27 námitek. Podle zákona mohou být brány v potaz ty, které se týkají změn mezi 

dokumentací pro první projednání a dokumentací pro opakované projednání. 
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Takových bylo 7, ale některé byly ke stejnému bodu. Ostatní námitky                  

se opakovaly, anebo měly být podány při prvním projednávání. Nyní zpracovatel 

spolu s obcí a s pořizovatelem zpracovává vypořádání těchto námitek. Doufám,   

že se nám to letos povede rychleji než v loňském roce. Doufám, že do léta 

budeme moci územní plán schválit. 

Co přinese občanům nový územní plán dobrého? Kromě toho, že nebudeme 

muset používat starý plán s nepřehlednými změnami, které umožňují různý 

výklad a umožňují některé problematické stavby, jsou v novém územním plánu 

vyčleněny pozemky na potřebné veřejné stavby, které jistě ocení široká 

veřejnost. Například na protipovodňový val mezi Miřejovicemi a Starými 

Ouholicemi. Nebo obchvat Nové Vsi pro silnici II/608, který se vyhýbá obytné 

zástavbě a odvedl by nepříjemnou dopravu kamionů (nejen) z pískovny Ledčice 

mimo zástavbu.  

Na nový územní plán čeká několik stavebníků, kteří mají pozemky menší            

než 750 m2, což je v současném územním plánu minimální plocha pro stavbu 

rodinného domu, nebo stavebník, jehož pozemek je v zástavbě v Nové Vsi a nyní 

zastavitelný není. Celkově nový územní plán řeší lépe veřejná prostranství, cesty 

a další infrastrukturu. Věřím, že to bude dobrý základ pro udržitelný rozvoj obce. 

Termín příštího zasedání zastupitelstva 

Jak jsem psal v minulém zpravodaji, vzhledem k pokračující pandemii koronaviru 

jsme se se zastupiteli dohodli, že nebudeme dělat měsíční zasedání 

zastupitelstva jako doposud a ten interval trochu prodloužíme. Nyní další 

zasedání zastupitelstva plánuji na 12. 4. 2021. 

Kanalizace Nová Ves a Nové Ouholice – smlouvy o služebnosti 

Vlastníci domů v Nové Vsi a v Nových Ouholicích, ke kterým byly vloni 

zbudovány přípojky kanalizace, ještě musí s obcí v souladu se smlouvou                

o spolupráci podepsat smlouvy o služebnosti na umístění jímky nebo kontrolní 

šachty v majetku obce na svém pozemku a zaplatit poplatek 2 452 Kč                   

za geometrický plán a administrativní výlohy. Bohužel až dosud trvalo, než jsme 

dostali od geodetů geometrické plány přípojek. Nyní připravujeme smlouvy.        

Až budou hotové, do schránek rozneseme výzvu k podpisu smlouvy. Těm,        

kdo tu nejsou trvale hlášeni, bude výzva zaslána poštou. 

Martin Exner (15. 2. 2021) 
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Vážení spoluobčané, 

v sobotu 13. března 2021 proběhne svoz nebezpečného, objemného a železného 

odpadu. Kontejnery budou přistaveny v částech obce Nová Ves podle 

následujícího harmonogramu: 
 

 

Co je možné přinést: 

 Nebezpečný odpad 

- Syntetické barvy, laky, syntetická ředidla, mořidla 

- Elektrické baterie, autobaterie 

- Oleje, tuky minerální nebo syntetické, ropné produkty 

- Kyseliny, louhy 

- Lepidla, pryskyřice 

- Zdravotnický materiál (znečištěné obvazy, jehly apod.) 

- Tiskařské barvy, tonery, inkousty 

- Obrazovky 

- Těkavé látky, fotochemikálie, pesticidy 

- Zářivky a jiný odpad obsahující rtuť 

 Pneumatiky (bez disků) - extra kontejner na autě 

 Železný odpad 

 Objemný odpad: nábytek, koberce, sanitární keramiku, objemné lepenkové, 

skleněné, plastové obaly, atd. 

http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Syntetick%C3%A1_barva&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Lak
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Syntetick%C3%BD&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/%C5%98edidlo
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Mo%C5%99idlo&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Elektrick%C3%A1_baterie
http://cs.wikipedia.org/wiki/Autobaterie
http://cs.wikipedia.org/wiki/Olej
http://cs.wikipedia.org/wiki/Tuky
http://cs.wikipedia.org/wiki/Ropa
http://cs.wikipedia.org/wiki/Kyselina
http://cs.wikipedia.org/wiki/Louh
http://cs.wikipedia.org/wiki/Lepidlo
http://cs.wikipedia.org/wiki/Prysky%C5%99ice
http://cs.wikipedia.org/wiki/Toner
http://cs.wikipedia.org/wiki/Inkoust
http://cs.wikipedia.org/wiki/Obrazovka
http://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=T%C4%9Bkav%C3%A1_l%C3%A1tka&action=edit&redlink=1
http://cs.wikipedia.org/wiki/Pesticidy
http://cs.wikipedia.org/wiki/Z%C3%A1%C5%99ivka
http://cs.wikipedia.org/wiki/Rtu%C5%A5
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 1. 12. 2020 31. 12. 2020 

BÚ Česká spořitelna I 2 434 606,91 Kč 3 298 643,57 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 362 633,00 Kč 468 334,57 Kč 

BÚ ČNB                                              10 083 218,93 Kč 16 828 206,29 Kč 

Pokladna 23 762,00 Kč 0,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  12 904 220,84 Kč 20 595 184,43 Kč 

  
 
 

 

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy  70 474,00 Kč 18. 12. 2020 

   

 

BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Zálohová daň  36 721,00 Kč 9. 12. 2020 

Zdravotní pojištění 31 276,00 Kč 9. 12. 2020 

Sociální pojištění 70 827,00 Kč 9. 12. 2020 

Odměna 36 515,00 Kč 10. 12. 2020 

Plat 36 339,00 Kč 10. 12. 2020 

Svoz komunálního odpadu 11/2020 37 000,99 Kč 15. 12. 2020 

Svoz tříděného odpadu 11/2020 87 730,86 Kč 15. 12. 2020 

Zpravodaje 4–11/2020 81 019,00 Kč 16. 12. 2020 

Provozování kanalizace  30 206,00 Kč 17. 12. 2020  

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 20. 12. 2020 

Úroky z úvěru 49 456, 40 Kč 31. 12. 2020 

 

 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 23 866 672,00 Kč 
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 1. 1. 2021 31. 1. 2021 

BÚ Česká spořitelna I 3 298 643,57 Kč 2 189 759,09 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 468 334,57 Kč 173 857,27 Kč 

BÚ ČNB                                              16 828 206,29 Kč 18 349 535,89 Kč 

Pokladna 0,00 Kč 7 575,00 Kč 

Celkový stav fin. prostředků obce  20 595 184,43 Kč 20 720 727,25 Kč 

  
 
 

 

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy  60 642,00 Kč 19. 1. 2021 

   

 

BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Pojištění zametací vůz 41 966,00 Kč 5. 1. 2021 

Hasiči Veltrusy 40 000,00 Kč 6. 1. 2021 

Příspěvek na provoz MŠ 40 100,00 Kč 6. 1. 2021 

Sociální pojištění 67 840,00 Kč 8. 1. 2021 

Zálohová daň 34 846,00 Kč 8. 1. 2021 

Odměna 44 812,00 Kč 11. 1. 2021 

Vyúčtování elektřina ČOV SO 128 676,00 Kč 15. 1. 2021 

Vyúčtování elektřina ČOV Vepřek 42 829,00 Kč 15. 1. 2021 

Světelné dopravní značení 33 369,38 Kč  18. 1. 2021 

Svoz komunálního odpadu 12/2020 37 000,99 Kč 19. 1. 2021 

Svoz tříděného odpadu 12/2020 87 730,86 Kč 19. 1. 2021 

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 20. 1. 2021 

Dotace auto Městská policie Veltrusy 35 000,00 Kč 28. 1. 2021 

Dotace Maraton klub Miřejovice  30 000,00 Kč 28. 1. 2021 

Úroky z úvěru 49 241, 12 Kč 31. 1. 2021 

 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 23 762 506,00 Kč 

Připravila: Ing. R. Hakrová, místostarostka 



 10 

Starosta Obce Nová Ves 
 v souladu s § 6 zákona 312/2002 Sb., o úřednících územních samosprávních celků 

v platném znění,  

vyhlašuje veřejnou výzvu 
na obsazení pracovního místa úředníka územně samosprávního celku 

na úseku rozpočet organizace, evidence obyvatel, správy majetku 

 

 místo výkonu práce: Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52 Nová Ves 

 pracovní poměr na dobu: neurčitou 

 předpokládaný termín nástupu: 1. 5. 2021 

 platové zařazení: 9. platová třída (v souladu se zákonem č.262/2006 Sb., ve znění 

pozdějších předpisů, stanovuje nařízení vlády č. 341/2017 Sb., ve znění pozdějších 

předpisů  

 pracovní úvazek: 40 hodin týdně  – tj. úvazek 1,00 

 charakteristika vykonávané práce: rozpočet organizace, vidimace a legalizace 

úředních listin, výkon agendy na úseku evidence obyvatel, vykonávání odborných 

činností na úseku zajišťování voleb a referend, zajišťování souhrnné agendy 

kontaktního místa veřejné správu CZECHPOINT, zajišťování pokladní služby          

pro potřeby organizace včetně přijímání a vydávání peněz veřejnosti, správa                      

a inventarizace majetku, nižší účetní práce, pořizování zápisů z jednání územního 

samosprávného celku, vedení registru smluv a objednávek, administrace a výběr 

vodného, stočného, poplatků za psy, za zábor veřejného prostranství a jiných poplatků, 

spisová služba, archivace a skartace písemností, bytové a nebytové hospodářství, 

zpracování právních předpisů a směrnic obce, poskytování informací podle zákona 

č. 106/1999, další práce na obecním úřadu dle pokynů starosty. 

Další požadavky:  

 vzdělání: úplné střední s maturitní zkouškou 

 úředníkem se může stát fyzická osoba, která je státním občanem ČR, popřípadě 

fyzická osoba, která je cizím státním občanem a má v ČR trvalý pobyt, dosáhla 

věku18 let, je způsobilá k právním úkonům, je bezúhonná, ovládá jednací jazyk           

a splňuje další požadavky pro výkon správních činností stanovené zvláštním právním 

předpisem. 

 

Předpoklady: 

 uživatelská znalost PC – MS Office – WORD, EXCEL, Internet, Outlook, spisová 

služby, zápis údajů do registru 

 dobré komunikační schopnosti, flexibilita, spolehlivost 

 praxe ve veřejné správě a osvědčení o zvláštní odborné způsobilosti 

 znalost zákona o obcích č. 128/2000 Sb., ve znění pozdějších předpisů 

 Přihláška musí obsahovat:  

 jméno, příjmení a titul  

    datum a místo narození, státní příslušnost a místo trvalého pobytu 

    číslo občanského průkazu nebo číslo dokladu o povolení k pobytu, jde-li o cizího 

státního občana 

   datum podání přihlášky a podpis zájemce (uvedení platného telefonického kontaktu     

a emailové adresy nutné ke sjednání osobního pohovoru) 
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 K přihlášce zájemce dále připojí: 

   strukturovaný životopis s uvedením údajů o dosavadních zaměstnáních a o odborných 

znalostech a dovednostech týkajících se správních činností 

   výpis z evidence Rejstříku trestů ne starší 3 měsíce, u cizích státních příslušníků též 

obdobný doklad osvědčující bezúhonnost, vydaný domovským státem 

    ověřená kopie dokladů o nejvyšším dosaženém vzdělání 

    ověřená kopie osvědčení o zvláštní odborné způsobilosti 

 

Lhůta pro podání přihlášek: Do 10. 3. 2020 

 

Místo a způsob podání přihlášky: Písemně 

Přihlášku možno podat osobně na Obecním úřadě Nová Ves popřípadě zaslat poštou           

na adresu Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52  Nová Ves. Přihláška se podává 

v zalepené obálce, kde v levém rohu nahoře bude uvedeno: Veřejná výzva. 

 

Bližší informace obdržíte na telefonním čísle 727 934 792. 

 V Nové Vsi dne 10. 2. 2020 

        Martin Exner, starosta obce  

 

 
 

POPELNICE NA BIOODPAD 
Obec Nová Ves nově nabízí možnost mít 2. popelnici na bioodpad, kterou bude 

svozová firma svážet. Stačí si po pořízení popelnice vyzvednout na obecním 

úřadě známku umožňující svoz.  

Záměrem obce pro tuto nabídku je vyloučit vhazování bioodpadu do černých 

popelnic na směsný odpad. 

B. Tobiášková, informační výbor 
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Základní škola a mateřská škola Ledčice, okres Mělník vyhlašuje 

Zápis dětí do 1. třídy 

 
Zápis dětí do 1. třídy školního roku 2021 – 2022 se koná 

v úterý 13. dubna 2021 od 13:00 hodin do 16:30 hodin 

v budově školy. Zákonný zástupce předloží občanský průkaz, 

rodný list a kartičku pojišťovny dítěte. 

Aktuálně netušíme, zda bude zápis probíhat prezenční nebo 

distanční formou. Prosíme o rezervaci termínu na webu 

školy: www.ledcice.cz/skola. 

V případě volné kapacity se budou žáci přijímat podle 

následujících kritérií v daném pořadí: 

1. Děti, které mají trvalý pobyt v obcích Ledčice a Nová 

Ves (spádový obvod). 

2. Děti mimo spádový odvod školy podle data narození, 

přednost má starší dítě.  

3. Individuální posouzení situace. 

Pokud máte zájem o návštěvu školy před zápisem, domluvte    

si schůzku. Vše za dodržení přísných hygienických pravidel. 

Rádi vás uvidíme! 

Tel.: 739 631 791, 315 765 624, zsledcice@volny.cz 

  

V Ledčicích dne 15. 2. 2021 Mgr. Martina Sypecká, ředitel 

mailto:zsledcice@volny.cz
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Vážení spoluobčané,  

na konci března začne celorepublikové sčítání 

obyvatel, domů a bytů, přinášíme Vám tedy k němu 

bližší informace. Doporučujeme si pročíst stránky 

www.scitani.cz, kde je možnost se také poradit.  

B. Tobiášková, informační výbor 

Jak se sečíst 

Sečíst se lze zcela bezkontaktně prostřednictvím internetu, nebo pomocí listinného 

formuláře. Bezpečně, jednoduše a bez kontaktu se sčítacím komisařem se můžete sečíst 

online od 27. 3. do 9. 4., a to na webu www.scitani.cz nebo pomocí mobilní aplikace. Jde      

to odkudkoliv. Sečíst můžete nejen sebe, ale také celou rodinu. 

Pokud se nesečtete online, musíte od 17. 4 do 11. 5. vyplnit listinný sčítací formulář. 

Získáte ho spolu s odpovědní obálkou od sčítacího komisaře nebo na kontaktních místech 

sčítání. Vyplněný formulář v obálce odevzdáte na poště nebo vhodíte do poštovní 

schránky.   

Jak se přihlásím do online formuláře? 

K přihlášení použijte číslo platného osobního dokladu vydaného Českou republikou 

(občanský průkaz, cestovní pas nebo doklady vydané cizincům) a datum narození. Použít 

můžete také elektronickou identitu (eidentita.cz) nebo datovou schránku fyzické osoby. 

Dále postupujte dle uvedených pokynů. 

Pro přístup k elektronickému formuláři prostřednictvím osobního dokladu musíte být 

evidováni v registru obyvatel a adresa obydlí musí být v databázi adres sčítání. Pokud 

nebudou identifikační údaje uživatele odpovídat datům zaneseným v registru obyvatel, jejž 

spravuje Ministerstvo vnitra, či bude zadána adresa, kterou aplikace neeviduje, není 

možno pokračovat ve vyplňování elektronického sčítacího formuláře. V tomto případě bude 

nutné sečíst se pomocí listinného sčítacího formuláře. 

V čem je elektronický formulář lepší? 

S elektronickým sčítacím formulářem je sčítání bezpečné a snadné. Můžete ho vyplnit 

odkudkoliv a bez kontaktu se sčítacím komisařem. Formulář obsahuje nabídková menu 

(„našeptávače“) u slovních odpovědí a automaticky zobrazuje otázky na základě 

vyplněných údajů (například u dítěte není zobrazována otázka na zaměstnání). Umožňuje 

logické kontroly vazeb mezi odpověďmi a nabízí kontextové návody k vyplnění a odeslání. 

http://www.scitani.cz/
http://www.scitani.cz/
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Kromě češtiny je dostupný v 7 dalších jazycích (angličtina, němčina, polština, ruština, 

ukrajinština, vietnamština, romština). 

Jak vyplnit online formulář? 

Elektronický sčítací formulář je uživatelsky přívětivý a intuitivní. Zvládne ho vyplnit každý, 

kdo používá internetový prohlížeč. Otázkami v elektronickém sčítacím formuláři vás 

provedou jednoduché pokyny, které jsou přímo jeho součástí. 

Na co se ptáme? 

Sčítací formulář obsahuje o polovinu méně údajů než při minulém sčítání v roce 2011. 

Zjišťujeme výhradně informace, které nejsou dostupné z databází státu, a nejsou tedy 

zjistitelné jiným způsobem. Budete vyplňovat údaje o domě či bytě, kde bydlíte, a o všech 

osobách, jež tam společně žijí. 

Ve sčítání se ptáme, zda bydlíte ve vlastním nebo pronajatém, na plochu bytu v metrech 

čtverečních, počet místností, vybavenost plynem a vodou a způsob vytápění. Ve formuláři 

dále zjišťujeme i první bydliště po narození a místo obvyklého pobytu rok před sčítáním, 

informace o nejvyšším ukončeném vzdělání, zaměstnání a místě pracoviště nebo školy. 

Otázky týkající se národnosti a náboženské víry jsou dobrovolné. Je na vašem rozhodnutí, 

zda na ně odpovíte. Pro vyplnění údajů o všech osobách, které v bytě bydlí, potřebujete 

jejich jména, rodná čísla nebo čísla osobních dokladů vydaných Českou republikou a data 

narození. Neptáme se na žádné majetkové poměry ani na zdravotní stav. 

Přehledný seznam všech otázek najdete v nápovědě k listinnému sčítacímu formuláři. 

Můžu sečíst i někoho jiného? 

Sčítací formulář je možné vyplnit i za další členy vaší rodiny, stačí se domluvit. Musíte 

však znát situaci v domácnosti a také požadované osobní údaje jejích členů, například 

jméno, rodné číslo nebo číslo osobního dokladu vydaného Českou republikou (občanský 

průkaz, cestovní pas nebo doklady vydané cizincům) a datum narození, a dále informace 

pro osobní část formuláře, například první bydliště po narození, informace o vzdělání         

či zaměstnání. Online formulář můžete pomoci vyplnit někomu jinému, kdo to sám 

nezvládne. 

Nejbližší kontaktní místa sčítání - pošty: 

1. Kralupy nad Vltavou 1, Nerudova 880/9, tel. 954227801  

2. Kralupy nad Vltavou 3, nám. J. Seiferta 698, Lobeček, tel. 954227803  
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Vážení sousedé, instituce, spolky, 

dávám dohromady podklady do kronik za roky 2019 a 2020. Prosím o poskytnutí 

podkladů z Vaší činnosti. Podklady prosím zaslat na e- mail:  

vognič.bruno@seznam.cz.  

S díky za pochopení Bruno Vognič, kronikář 
 

Letos si zaslouží určitě připomenout dvě se vztahem k našim místním částem: 

 Zmínka se vztahem k Nové Vsi je datována k roku 1421 (tj. 600 let). K věci 
se vyjádřili ředitel Státního okresního archivu Mělník a archivář Státního 
oblastního archivu v Litoměřicích. Oba se shodují v tomto: „K okolnostem 
přechodu Vaší Nové Vsi z majetku kláštera v Doksanech zmiňovaného 
zápisem 1421 „(Zmínka „1421 curia in Nova villa monii in Doxan“),             
do komplexu roudnického panství neposkytují prameny žádné svědectví, 
zmínka z roku 1428 má pak původ ve zde uložené listině arcibiskupa 
Konráda a bratří Jana a Jindřicha ze Smiřic, kterým („pro náramnost 
těžkých a ukrutných válek poručil jest sebe s hradem Rudniczy“) Nová Ves 
je v ní uvedena jako součást zástavy části tohoto panství Hanušovi Rothovi 
z Dubů. 

 K Vepřku (letos 675 let) 
se ve stejné věci jak je uvedeno 
výše vyjádřil svého času ředitel 
Státního okresního archivu 
v Mělníku: „Vepřek by měl být 
snad uveden v roce 1346, 
v listině Arnošta z Pardubic, 
kterou vykonává poslední vůli 
bývalého kanovníka“ a v němž 
se uvádí villa (statek) Weprzecz 
lokalizovaný do pražského 
předměstí a jednoznačně 
ztotožněný s Vaším Vepřkem“.  

Bruno Vognič, kronikář 

mailto:vognič.bruno@seznam.cz
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Vzhledem k přetrvávající nepříznivé situaci se výlety 

turistického klidu odkládají.  

Inspiraci pro vaše rodinné výlety najdete na našich 

stránkách www.vyslap.cz.  

Za Kudykam Bohdana Tobiášková  

Opět, už po x-té, bohužel musíme s ohledem na vývoj koronavidové pandemie 

odložit naši členskou schůzku. Tentokrát na 18. března. Nezbývá než alespoň 

prostřednictvím zpravodaje popřát všem oslavencům a oslavenkyním k jejich 

výročím zdraví, pohodu a dobré lidi kolem sebe. Všem ženám (a to nejen 

našim členkám) to samé u příležitosti jejich mezinárodního dne.      

Bruno Vognič za výbor Spolku seniorů   

 

 

 

 

 

 

 

Na webu obce www.nova-ves.cz/fotky můžete hlasovat v soutěži Vesnický 

fotograf – téma bylo:  . 

Každý může rozdělit maximálně 3 hlasy, vybírat můžete tentokrát z 23 fotografií, 

a to až do konce března. Pak vyhlásíme 3 vítězné autory.  

Za informační výbor Bohdana Tobiášková 

http://www.nova-ves.cz/
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Vážení, ani v tomto čísle zpravodaje nepřijdete o historickou vzpomínku. 

Tentokrát to bude obsáhlejší zmínka o miřejovickém pivovaru a s ním spojenou 

rodinu Štolzů. Doporučuji číst pozorně - články obsahují zajímavé informace 

nejen o pivovaru a také dosud neznámé fotografie. 

Se svolením redakce Veltruských listů, ve kterých byla v říjnu 2020 série článků 

uveřejněna, byla bez úprav celá série zařazena do dnešního čísla Novoveského 

zpravodaje.    

Bruno Vognič, kronikář 

Historie miřejovického pivovaru 
Jak vyplývá z archivu rodu 

Chotků, pivovar ve Veltrusích 

existoval již před rokem 1738. 

Původně byl umístěn přímo          

v hospodářském dvoře zámku, byl 

malý, zařízený na ruční práci        

a otop dřevem z lužních lesů. 

Chotkové pivovar sami nepro- 

vozovali, nýbrž pronajímali.         

Z dochovaných záznamů             

se můžeme dozvědět, že 6. ledna 1738 byl za sládka v pivovaru přijat poddaný 

Jan Piskáček z Ouholic. Zámecký pivovar byl zrušen roku 1895 s výstavem   

100 hektolitrů piva. 

V 19. století byl pivovar přemístěn do Miřejovic, kam v roce 1865 přišel jako 

nový nájemce a sládek Hynek Štolz. Podnik byl tehdy malý a nevýkonný, 

primitivně zařízený bez sklepů a lednic a vařilo se v něm postaru „na svrchní 

kvasnice“. (Svrchní kvasinky slouží hlavně pro výrobu piva typů „ale“, „porter“, 

„stout“ – tento způsob výroby byl běžný až do počátků moderní chladicí 

techniky, tedy do konce 19. století  – a spodní potom pro piva plzeňského typu, 

pozn. red.) Výstavy pivovaru se pohybovaly na hranici 2 240 hektolitrů piva 

ročně. Již po osmi letech za vedení Hynka Štolze vařil pivovar více a vystavoval 

přes 5 000 hektolitrů piva ročně.  

Po Hynkovi Štolzovi najímá roku 1880 pivovar za roční nájem 2 750 zlatých      

a 200 sudů piva pro vrchnost, za daň 3,15 zlatého z každého sudu (sud = 224 l 
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piva) jeden ze čtyř jeho synů, Jaroslav Štolz (1851 

– 1935). Modernizuje pivovar výstavbou sklepů, 

železných štoků, půdy pro chmel i zavedením 

parního pohonu. To vše přispělo k jakosti               

a popularitě Miřejovického piva a pivovaru.  

Roku 1891 bylo toto pivo čepováno na zemské 

jubilejní výstavě v Praze  a vyznamenáno tam c. k. 

ministerstvem orby zlatou medailí Františka Josefa 

II. V roce 1898 pak už dosáhla roční produkce piva 

14.500 hektolitrů, přestože byl pivovar zasažen 

ztrátami způsobenými záplavou pivovaru              

při povodni 2. září. Roku 1911 Jaroslav Štolz 

pivovar od Chotků koupil.  

V roce 1915 Jaroslav Štolz uvedl do funkce nového sládka, svého synovce Jana 

Štolze.  

Poslední „štolzovské“ pivo bylo vystaveno v roce 1942, celkově 2500 hektolitrů. 

Pivovar byl definitivně uzavřen v roce 1949, důvodem byl nedostatek surovin     

a velká konkurence největšího rivala, bývalého Fischerova pivovaru v Kralupech 
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nad Vltavou. Staří pamětníci uváděli, že štolzovské pivo bylo hutné, chlebnaté     

a „šlo nosem“, no zkrátka malvaz. 

Zajímavosti o pivovaru 

Miřejovický pivovar byl svědkem neobyčejného vzruchu a nadšení, když byl 

vezen kámen z Řípu do základů Národního divadla v Praze v neděli 10. května 

1868. Velké události byly přítomny (a na 400kilovém 

kameni jsou podepsány) velké osobnosti tehdejšího 

hospodářského a kulturního života kraje: F. Herold,          

H. Brodský, A. Ankert, Augustin Švagrovský, František 

Kratochvíl starší a František Kratochvíl mladší                    

z Mlčechvost, oba poslední nejen pěstitelé chmele,            

ale i buditelé a vlastenci. Večer dojel průvod s šestispřežím 

běloušů do Miřovic, kde byl péčí Štolzů ozdoben třetím 

věncem a uspořádána velká „trachtace“. Odsud musel být 

valník s kamenem přepraven na voru přes řeku Vltavu         

do Veltrus, kde průvod přenocoval. (V té době most ještě nestál.) 

Díky vlasteneckému uvědomění Štolzů navštívilo v této době pivovar řada 

významných osobností: Mikoláš Aleš, Dr. Miroslav Tyrš, Jindřich Fügner, 

Jaroslav Věšín, Jaroslav Vrchlický, Bohumil Šimák, Antonín Dvořák.  

Každý pivovar měl také své 

hospody a restaurace, kam dodával 

svoje pivo. Vlajkovou lodí toho 

miřejovického byl hotel U Libuše, 

kde na čepu bylo „štolzovské“ 

pivo (Dvojitý kozel – 

Doppelbock). Další významnou 

hospodou pivovaru byl Zahradní 

hostinec Jaroslava Štolze               

v Hleďsebi. Byl zde výčep lihovin, 

piva miřovického, holič, řeznictví 

s porážkou a nechyběl také konzum.  

Pivovarnický rod Stolzů – Štolzů 

Za zmínku stojí také informace o majitelích pivovaru. Když „pan starý“ (jak         

se říkalo majitelům pivovarů nejen v našem kraji) Jaroslav Štolz v roce 1935 

zemřel, jako vzpomínka na něj byla sepsána tato slova:  
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„Jeho ruka nebyla nikdy uzavřena těm, kteří se k němu obraceli s prosbou           

o pomoc. Miřejovický pivovar nepatří sice mezi největší, ale co lidí obživil,         

co darů rozdal. Jsou v našem kraji lidé zámožnější, ale nemohou se rovnati 

zemřelému bratru ani v jeho dobrotě, ani jeho smyslu pro sociální potřeby. 

Nebožtík zabručel, zahudroval, tím byl takřka pověstný, ale nikdy ve zlém, nikdy 

v nenávisti, neodsuzoval, nevyčítal a neodmítl. Jeho krásná, patriarchální 

postava byla všude vítána s úctou naprostou, „pan starý“, jak se mu všude 

říkalo, si ji také plně zasloužil. Byl srdce zlatého, muž pevného spravedlivého 

charakteru, dobrý člověk, skromný a milý.“ (V Miřejovicích, dne 10. prosince 

1935) 

Jaroslav Štolz, než předal pivovar synovci Janovi, poslal ho na zkušenou nejdříve 

po balkánských pivovarech a poté na sever Evropy, do Flensburku. Prastarý 

pivovar Flensburk (Brauerei Flensburger) byl založen rybáři roku 1516               

ve Šlesvicko-Holštýnsku. Ve flensburském pivovaru Jan završil svoji sedmiletou 

učňovskou anabázi po pivovarech a tím dovršil svoji výuční dobu. Stal               

se sladovníkem a tím pádem i sládkem, 

a mohl se tak vrátit. Jan byl                   

v Holštýnsku velmi spokojen, což 

dokazuje jeho korespondence a zápisky. 

Ve Flensburku vařil pivo na spodní 

kvasnice, pivo plzeňského typu, které se 

tam vaří dodnes (Flensburger Pilsener).  

Stinnou stránku Jaroslavovy povahy 

dokumentuje fakt, že Jan Štolz             

se za života strýce nesměl oženit          

se svou vyvolenou Josefou (rozenou 

Pávkovou), a to kvůli jejímu 

neurozenému postavení. Josefa byla 

totiž pouhá služebná a kuchařka             

v pivovaru. A tak se svatba konala         

v Praze v Týnském chrámu až 4. dubna 

1936, kdy bylo Josefě již 41 let. Josefa, 

kterou autor příspěvku osobně znal jako 

chytrou a vitální ženu, pak zemřela       

v roce 1982 bez potomků. Tím starý 

pivovarský rod Štolzů, přesněji jeho 
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miřejovická větev, vymírá. Rodinná hrobka Štolzů se nachází na veltruském 

hřbitově.  

Aby však závěr nebyl tak ponurý, dodejme, že německá větev 

rodu Stolzů však v pivovarnické tradici stále pokračuje,                 

a to ve městě Isny im Allgau v Bádensku-Württembersku.           

A v posledních letech budovy miřejovického pivovaru prošly 

rekonstrukcí. 

Text Ladislava Tomka a Josefa Michovského, autorů publikace Pivovary 

Mělnicka, byl redakčně upraven a krácen 

 ZVYKY A OBYČEJE V BŘEZNU
Pro všechny, kdo mají potřebu žít více v souladu s přírodou, jsou zde aktivity, 

které prováděli naši předkové před vynálezem elektřiny a mohou se jimi 

inspirovat. V březnu se například vítalo jaro a vynášela smrtka Morana. 

Keltové 

O Keltech se toho ví málo, protože se nedochovalo mnoho písemností.                 

Z různých zápisků a kronik však víme, že v březnu u Keltů probíhaly oslavy 

nového života, jara a plodnosti - v období jarní rovnodennosti. Už tenkrát bylo 

hlavním obětním darem vejce, jakožto symbol nového života. Dále také rašící 

větvičky, které si lidé nosili do domů, zapichovali je na okraje svých políček nebo 

je svazovali ozdobnými pentlemi a vyráběli z nich kruhové útvary, které měly 

pravděpodobně připodobňovat sluneční kotouč s cílem naklonit si Slunce (nebo 

slunečního boha). Pro oslavu Slunce se také pekly bochánky s křížovým zářezem, 

podobné dnešním mazancům. Věřilo se, že pokud každý z rodiny sní jeho 

kousek, zůstane celý rok zdravý. Část se také vždy obětovala - například 

zvířectvu, poli či prameni. 

Slované 

Slované zase v čase jarní rovnodennosti uctívali místní podoby boha plodnosti 

Jarovíta a úspěšný boj se zloduchy znázorňujícími zimu. Jarovítovým atributem 

je zlatý štít, podobenství slunečního kotouče. 

Dalším rituálem, dochovaným do dnešní doby, bylo vynášení smrtky či Morany, 

jakožto představitelky končící zimy. Figurínu lidé většinou oblékali do černých     

a bílých ženských šatů a ověšovali náhrdelníky z vyfouknutých vajec a prázdných 

šnečích ulit (obojí symboly smrti). Průvod nesl Moranu za vesnici, kde ji, podle 

možnosti terénu hodili do řeky, ze skály, zakopali nebo spálili. Veselý lid se poté 
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vracel do vesnice, dívky cestou sbíraly rozkvétající větvičky, svazovaly je, zdobily 

pentlemi a vyráběly z nich "létéčka" nebo "líta". S létéčky pak chodil průvod      

od domu k domu a koledoval za Vítání jara. Při tom se tančilo a zpívalo                 

a ze získané koledy se uspořádala hostina, která někdy trvala i několik dní. 

Nejstarší písemná zmínka o Moraně pochází z roku 1366, kdy pražský církevní 

sněm biskupů (synoda) popisuje zvyk vynášet na jaře z obce smrtku                      

za doprovodu zpěvů a her. Lid ji poté vhodí do řeky a vysmívají se jí, protože        

už jim nemůže škodit. Synoda však tento rituál odsoudila jako pověrečný a lid      

za něj byl trestán. 

V období jarní rovnodennosti     

se také naši předkové 

pomlazovali čerstvými pruty,     

což je rituál typický zejména     

pro západní Slovany. Udává       

se, že celý výkon velikonočního 

šlehání dívek může být 

symbolem oplodňovacího aktu - 

pomlázka symbolizuje mužský 

penis, vejce ženskou plodnost. 

Pošlehání pomlázkou vnímají 

ženy jako kladné a děkují za něj 

vajíčky, naopak nepošlehané 

ženy se trápí. 

S pokřesťanštěním obyvatelstva 

musely být pohanské tradice 

překryty církevními.  

Popeleční středa 

Bujaré masopustní období radovánek skončilo půlnocí odbíjející Popeleční 

středu, poté bylo církví vyžadováno postění a pokání. Ráno se lidé vydali           

do kostela a domů si odnášeli na čele "popelec" čili křížek z popela. Tento popel 

se získává spálením ratolestí, zpravidla kočiček, které byly vysvěcené                    

v předchozím roce na Květnou neděli. Tradice pálení ratolestí je však 

pravděpodobně mnohem starší než tento církevní rituál. Pohanští Slované totiž 

také uctívali mladé ratolesti a rituálně zacházeli s jejich popelem. Církvi se tento 

rituál nepodařilo vymýtit a tak ho převzala za svůj vlastní. 
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Postní čas měl své přísné zvyklosti. Nesmělo se například mastit potravinami 

živočišného původu. Místo sádla či másla používali lidé různé oleje, které              

si v zábojnách vylisovali. Konopný nebyl příliš oblíbený, protože nečištěný časem 

žluknul, zapáchal a pokrmy z něj připravené příliš nelákaly, což se ale během 

půstu spíše hodilo. Lněného a makového oleje bylo málo. Používal se tedy hojně 

olej bukvicový nebo jádrový, vytlučený z pecek po vaření povidel. 

Marie Úlehová - Tilschová roku 1944 v knize Česká strava lidová zaznamenala, 

jak vypadal postní jídelníček na Ostrožsku: "V pátek nebo ve dnech postních 

obědvalo se: zasmažená polévka fazulová (nebo kašová, kmínová s vajíčkem, 

lokšová, drobková, mléčná, zelná), polévka se smetanou, po polévce pečená 

prosná kaše (nebo báleše, vdolky, buchty), pěry obyčejné (táčky) nebo kyslé 

(knedlíky) - nadité povidlím metyja (vařená kaše smíchaná s moukou, maštěná 

máslem a posypaná mákem), slížky, lokše s mákem nebo sýrem, krupica apod... 

Postní večeří bývaly také vařené "trnky" sušené nebo "křížánky")". 

Dále bylo v postním čase velmi oblíbené kysané zelí, jakožto obrovský zdroj 

vitamínu C. Proto například na Hané mívali v postních dnech běžně k snídani 

krajíc chleba s pořádnou hromadou kysaného zelí. 

Půst býval a je pro lidský organismus velmi prospěšný. Například laboratorní 

zvířata s omezenějším příjmem potravy měla o 30 % delší život, než skupina        

s neomezeným příjmem. Dále je méně postihovala rakovina, civilizační choroby 

a demence. Došlo totiž k redukci hladiny IGF - 1 hormonu, který je spojován       

se stárnutím a zhoubným bujením. Po dvou až čtyřech dnech půstu se zvířatům 

začínaly regenerovat bílé krvinky - poškozené byly recyklovány a vznikly nové       

z kmenových buněk. 

Tyto poznatky jsou aplikovatelné i na člověka, ale postění by mělo mít svá 

pravidla. V období úplného půstu je člověk oslabený a neměl by provádět 

tělesně náročné aktivity. I pro zdravého člověka proto lékaři nedoporučují držet 

úplný půst déle než tři dny v kuse. 

Čtyřicetidenní půst po masopustu je rozdělen na šest postních nedělí: 

První postní neděle se nazývá Pučální. Jméno má podle jednoho z nejstarších 

postních jídel - pučálky čili naklíčeného a opraženého hrachu. Ve středověku 

bylo oblíbené hrách ještě popepřit a osladit medem. 

Marie Úlehlová - Tilschová k pučálce doplňuje: "Kdo přijde pučálce na chuť          

a občas si ji dopřeje, může se spolehnout na to, že udělal kus dobrého pro své 
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zdraví. Naklíčený hrách má náhle mnohem vyšší obsah vitamínu B, obsahuje 

také důležité vitamíny A a C, při prudkém opražení se cenné vitamíny příliš 

neztrácejí." 

Pučálka bývala v dřívějších dobách velice oblíbená a prodávaly ji dokonce           

ve městech "báby pučálnice" a hrách pražily v přenosných kotlích. 

Druhá postní neděle - Černá, Sazometná nebo Pražná. Černá podle nošení 

černého oděvu, sazometná podle úklidu a všeobecného smýčení a pražná podle 

tradičního postního jídla pražno, což je obdoba pučálky, ale místo hrachu              

je ječmen. 

Třetí postní neděle - Kýchavná. Název se ustálil pravděpodobně jako památka 

středověkých morů. Kdo v období morů kýchl, ten většinou brzy umřel. Proto    

se dodnes při kýchnutí říká "Pozdrav tě Pánbůh". Když mory skončily, byla 

kýchání přisuzována naopak hlavu čistící funkce a věřilo se tedy, že kýchat           

je zdravé, Využívaly se k tomu všelijaké kýchnutí podporující prostředky, jako     

je šňupací tabák. 

Čtvrtá postní neděle - Liščí nebo Družebná. Pekly se drobné postní preclíky         

a navlékaly se na tolik proutků, kolik bylo v rodině dětí. Brzy ráno je maminky 

rozvěsily na větve stromů a vzbudily pak děti s tím, že kolem běžela liška, nesla 

na ocase preclíky a poztrácela je. O Družebné neděli bývalo trochu volněji. Lidé 

se mohli trochu poveselit a sdružovali se na odpoledních dýcháncích doma          

i jinde. V tuto neděli také chodíval družba s ženichem navštívit stavení, do nichž 

chtěli přijít na pomlázku a na námluvy. Při těchto příležitostech se pekly koláče 

podobné posvícenským, zvané "družbance" hojně sypané nebo plněné 

nádivkami (nebo obojí) - makovými, jablečnými, tvarohovými, povidlovými         

a vším, co je lahodné. 

Pátá  postní neděle - Smrtná. Vynášení zimy/smrti či Morany je starý pohanský 

zvyk, který se dochoval do dnešní doby i přes všechny snahy církve jej vymýtit. 

Původně ji pohané vynášeli v období jarní rovnodennosti (21. března), avšak 

postupem času ji lidé zakomponovali do předvelikonočního půstu, a Velikonoce 

jsou svátky proměnlivé - závislé na prvním jarním úplňku, takže občas Smrtná 

neděle vyjde i na původní období. (Více o obchůzce se Smrtkou viz. odstavec 

Slované). 

Šestá postní neděle - Květná. I na tuto postní neděli se ustálil pohanský rituál,     

a to uctívání ratolestí. Na Květnou neděli si lidé vyráběli z ozdobených 

rozkvetlých lipových větviček "létéčka" či "líta", které pak nosili do kostela pro 
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posvěcení. Doma svazek rozebrali a jednotlivými větvičkami ozdobili domácnost, 

chlév i pole, aby je tak ochránili proti zlým silám. 

Kočičkové ratolesti se uchovávají do Popeleční středy následujícího roku, pak    

se spalují a jejich popel je využíván k posvěcování různých věcí - od polí či krmiva 

pro sebe sama prostřednictvím křížku na čele. Smysl vyrábění líta byl pak          

po křesťansku vyložen jako připomenutí Kristova příjezdu do Jeruzaléma, kde   

ho lidé vítali palmovými listy a zvolávali hebrejsky "hosana" což česky znamená 

"Prosím, spas nás". 

Připravila M. Jelínková 

Letošní masopust byl díky epidemiologické situace jiný, nazvali jsme                   

ho „Nouzový masopust“ – jak proběhl, si můžete přečíst v reportážích                  

tří masopustních skupinek, které prošly všemi částmi naší obce.  

13. únor - den, kdy do ulic přišel smích, štěstí, radost a dunění velkého zvonu, 

který se v čase mezi 14. a 16. hodinou rozléhal po Vepřku a Nových Ouholicích. 

Ten zvon doprovázely nejen řehtačky, ale i 3 osoby: Smrt, Vodník Kebule a malá 

Včelka, která už ale byla po 3 km tak unavená, že se letěla schovat do svého 

domečku, do tepla. Cesta byla opravdu náročná. Brodili jsme se sněhem, občas   

i zakopli a spadli.   
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Počasí nám ale přálo a sluníčko se na nás usmívalo a trochu i zahřálo. Ale to,       

co nám dalo teplo, byly úsměvy dětí, které nám mávaly z oken. Některé vyšly       

s úsměvem ven před dům nás pozdravit. Lidé z automobilů a kamionů nám 

mávali, tleskali a hlavně se usmívali.  

Za krásné fotky děkujeme panu fotografovi Martinu Čechovi. 

Všem vám moc děkujeme a přejeme vám hodně štěstí a hlavně zdraví. 

Vodník Kebule alias Klára Honzajková 

Okolo druhé hodiny odpolední se (tak jako 

na Vepřku a v Nové Vsi) i z Miřejovic 

vypravil masopustní „pidiprůvod“ ve složení 

Sultán, Smrtka a Malá čarodějka. Bylo         

to krásné zimní odpoledne a většina dětí      

si i s rodiči užívala letošní sněhové nadílky. 

Prošli jsme Miřejovicemi, pozdravili známé, 

zamávali sáňkujícím dětem a zamířili           

do Starých Ouholic. Na cestě jsme potkali 

několik běžkařů a bobujících dětí. U každého 

z domů jsme do schránky vhodili drobné 

masopustní přáníčko a kolem čtvrté jsme 

průvod zakončili opět v Miřejovicích.  

Průvod proběhl v tomto skromném 

provedení hlavně jako připomínka této 

tradice a my všichni z kulturního výboru 

chceme věřit, že příští rok se vrátíme 

k pořádnému masopustnímu veselí 

s koblihami, uzeným a spoustou malých i velkých masek. 

Za tým z Miřejovic a Starých Ouholic Dana Burianová 

Potkali se takhle Medvěd, Doktor, Kat, Kráva, Ninja a Šašek   

A řekli si, že to už by mohl být skoro průvod a tak se vydali s pěkným rámusem 

Novou Vsí. Bylo krásně, slunečno, všude bílo, ba někde i závěje, až se i sáňky 

s občerstvením sem tam vyklopily. Na návsi byl led plný bruslařů, obzvláště        
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ty nejmenší pestré maškary pěkně pobavily. Během hodinky a půl prošla tahle 

partička vesnicí, mávala dětem, dospělým, na auta i autobusy. Maškary              

se nebály leckde zazvonit, kalíšek s nápojem nabídnout a pár fotek na památku 

si udělat. 

 

Byl to takový skromnější masopust, ale maškary si ho užily a věří, že vám radost              

a úsměvy rozdaly. Speciálně Doktor rozdal několik očkovacích látek svého 

VŠELÉKU, kéž by fungoval…  

Tak za rok a doufejme, že v pořádné parádě jako dřív. 

Za novoveskou partu Bohdana Tobiášková 
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JAK SE MÁME       
VE ŠKOLCE… 

Od 25. ledna 2021 máme zase otevřeno a to je 

dobře. Od 4. prosince 2020 byla školka kvůli 

covidové nákaze uzavřena a toto onemocnění nás 

zle potrápilo. Ale je to za námi, děti jsou rády,        

že se potkávají s kamarády a jejich rodiče,               

že mohou normálně chodit do zaměstnání. Přeji si, 

aby nám zdraví vydrželo a žádné další omezení 

nebylo nutné. Bez zodpovědného přístupu každého 

z nás to ale možné nebude, to je zcela jasné.          

Ve školce dodržujeme veškerá opatření, která jsou nutná a spoléháme               

na zodpovědnost a poctivost všech, kteří za námi do školky přijdou.   

Jinak ale naštěstí běží život ve školce tak jak má. Děti si i na konci ledna s velkým 

nadšením užily vánoční dárky, které na ně ve školce čekaly, a za spoustu z nich 

bych ráda poděkovala rodičům a všem dárcům. Dalším velkým „ dárkem“ byla 

parádní sněhová nadílka. Děti se nemohly nabažit všech radovánek a pro mnohé 

z nich to bylo vlastně první setkání s pořádným množstvím sněhu a mrazem.  

A protože se nemohl konat tradiční masopustní průvod obcí v maskách, užili 

jsme si karneval se vším všudy ve školce. Masky, soutěže, tancování a zpívání, 

masopustní vdolky zkrátka velká zábava. A se začátkem postního období            

se začínáme pomalu těšit na jaro. Sníh už je totiž pryč a procházka vesnicí          

se místy proměňuje ve velké dobrodružství. Což, musím přiznat, dětem pranic 

nevadí. Projít louží a pořádně ocákat ty kolem nepřestane bavit. Občas se 

vracíme jako vodníci a školka se proměňuje v sušárnu kalhot, ponožek, rukavic …  

Vzhledem k tomu, že nevíme, jak se bude situace v naší zemi vyvíjet, tak ani moc 

neplánujeme. Spoustu aktivit jsme museli úplně zrušit nebo odložit.                   

To ale neznamená, že se netěšíme na všelijaké drobné radosti, výlety, výpravy. 

To je totiž ta báječná dětská schopnost radovat se z maličkostí. Všichni jsme       

ji měli, ale ne všichni jsme si ji udrželi až do dospělosti. A řekla bych, že právě 

teď je doba, kdy by se mohla hodit. 

Přeji Vám dobré dny, pevné zdraví a každý den nějakou tu maličkost, která 

potěší.   

Ze školky Martina Srncová (na fotografii Paní Zima, kterou si děti vyrobily) 
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Časté toulky krajinou kolem naší vesnice by se mohly jevit jako nudné                    

a nezajímavé. Naše zkušenost je ale jiná, protože když už člověk zná cestu a její 

nejbližší okolí, je čas všímat si pečlivě co se děje kolem. A tak jsme si všimli,        

že na stromech přibývají ptačí budky. A to je moc dobře. V krajině totiž ubývá 

přirozených míst pro hnízdění ptáků, chybí jim hnízdní dutiny ve starých 

doupných stromech. Je důležité budky neboli umělé hnízdní dutiny vyvěšovat, 

ale má to svoje pravidla. Když je nedodržíme, tak se může stát, že budka zůstane 

prázdná a ptáci se z naší krajiny vytratí do jiných míst, která jsou vhodnější         

pro hnízdění. 

 
Různé typy ptačích budek. Horní řada zleva: univerzální budka pro pěvce s kulatým                 

a oválným otvorem, větší a menší polobudka pro pěvce. Spodní řada zleva: budka pro 

kulíška, budka pro poštolky, budka pro středně velké sovy, budka pro sýce rousné.  

Různé druhy ptáků se liší ve svých požadavcích na hnízdění. Mohlo by se zdát,   

že prostě stlučeme budku a vyřežeme nějaký otvor. Omyl. Je třeba místo zvolit 

tak, aby bylo výhodné a bezpečné, ptáci musí být chráněni před nepříznivými 

vlivy počasí i predátory.  Také vletový otvor musí mít ten správný průměr, tvar 

budky i její zavěšení hraje roli. Otevírání je důležité pro čištění budky                   

po ukončení hnízdění. Toto všechno jsou obecné pokyny, které je třeba si ujasnit 

podle toho, pro jaký druh ptáků se rozhodneme budku vyrobit. Velmi dobré        
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a podrobné čtení je možné najít na stránkách České ornitologické společnosti – 

www.birdlife.cz  nebo na webu ornitologa Miroslava Ryšána www.procbudky.cz. 

Pak už stačí jen trocha šikovnosti a nadšení, ptačí cvrlikání vám bude zjara 

odměnou.  

Sýkorník: Nenechte se mýlit názvem. Je sice určen pro velké druhy sýkor,           

tj. koňadru, lužní a babku, osídlují ji však kromě dalších druhů sýkor i lejsek 

černohlavý a bělokrký, rehek zahradní, brhlík lesní, oba druhy vrabců, krutihlav 

obecný a další. 

        
Budku je vhodné umístit tak, aby byla částečně zastíněna např. korunou stromu, 

protože v parném létě by beze stínu mohlo ptákům hrozit přehřátí. Vhodná 

výška je 1 - 4 metry, orientace vletového otvoru podle světových stran nehraje 

roli. Do budky nemusíte dávat žádnou výstelku. 

Důležitým rozměrem, na který se často zapomíná, je i výška otvoru od spodku 

budky, který by měl být umístěn alespoň 15-20 cm ode dna budky. Ptáci            

při stavbě hnízda natahají dovnitř spoustu materiálu a hnízdo je tak cca 10 cm 

nade dnem. Pokud je otvor budky příliš nízko, mohou skrz něj dovnitř snadno 

dosáhnout kuny nebo kočky a opeřence vytáhnout. 

Připravili M. a P. Srncovi 

http://www.birdlife.cz/
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Cévní mozková příhoda (CMP, mrtvice) vzniká nejčastěji ucpáním cévy zásobující 

část mozku, nebo v menším procentu případů krvácením do mozkové tkáně.  

Jedná se o třetí nejčastější příčinu úmrtí celosvětově, v ČR je to dokonce druhá 

nejčastější příčina úmrtí.  

Příznaků může mít spoustu v závislosti na tom, která část mozku je postižená. 

Příznaky se mohou i různě kombinovat nebo se rozvíjet postupně po sobě, 

někdy v krátkém sledu několika minut. 

Mezi nejčastější patří: 

- porucha řeči (např. člověk špatně artikuluje, nerozumí, nepoužívá správná 

slova), 

- spadlý ústní koutek, asymetrie obličeje, 

- porucha pohybu jedné končetiny nebo končetin na jedné straně těla, 

- porucha citlivosti končetiny, tváře nebo poloviny těla, 

- porucha vědomí až bezvědomí,  

- porucha vidění nejčastěji ve smyslu výpadku pravé nebo levé poloviny zorného 

pole (člověk začne vrážet nebo zakopávat o věci na jedné straně), 

- dvojité vidění, 

- prudká bolest hlavy, závrať, pocit na zvracení (nejčastěji při krvácivé mozkové 

příhodě). 

Pokud u svého příbuzného pojmete podezření, že by mohl mít mozkovou 

příhodu, třeba proto, že z ničeho nic začne mluvit nesrozumitelně jako by byl 

hodně opilý nebo přestane ovládat končetinu nebo mu spadne ústní koutek, 

neváhejte a zkuste si ověřit pár věcí. Zeptejte se na to, jaké je datum a kde se 

nachází nebo na jiné otázky, na které dotyčný zdá odpověď. Vyzvěte ho, aby 

předpažil a koukejte, jestli mu jedna ruka neklesá. Totéž jde zkusit s nohama 

v leže. Na obličeji můžete hybnost vyzkoušet tak, že mu řeknete, ať zkusí 

zapískat, zamračit se. Jakákoliv asymetrie je podezřelá. Člověk by měl být také 

schopen stát sám bez opory se zavřenýma očima. Pokud něco z popsaného 

zaznamenáte, volejte záchrannou službu. Převoz sanitou je lepší, protože se stav 

může rychle zhoršit. Na druhou stranu existují případy, kdy je postižena jen 

jedna nevelká část mozku a příznak může být zcela izolovaný. Z vlastní praxe 

můžu uvést např. poruchu zorného pole, kdy člověk přijde do nemocnice           
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po svých třeba i s několikadenním odstupem od vzniku potíží, protože nevidí 

předměty na pravé/levé straně, zakopává o ně. 

Někdy může trvalému vzniku potíží předcházet přechodná porucha, která sama 

odezní (např. člověk nemůže uchopit a zvednout hrneček, přechodně na pár 

minut přestane vidět na jedno oko). I tato přechodná porucha je důvodem 

k návštěvě nemocnice.  

Přibližně 70% pacientů se z CMP úplně zotaví, když je léčba zahájena do 1 hod 

od vzniku příznaků. To tedy znamená, že musíte zajistit transport do nemocnice 

co nejdříve od chvíle, kdy zjistíte některý z podezřelých příznaků. 

Možná vás napadne otázka, jestli lze CMP předcházet? Mezi rizikové faktory 

patří věk, mužské pohlaví a genetická dispozice, to neovlivníme. Ale další 

rizikové faktory ovlivnit můžeme správným jídelníčkem a dostatkem pohybu, 

nekouřením, případně důslednou léčbou již rozvinutých onemocnění (vysoký 

tlak, cukrovka, arytmie, vysoký cholesterol). 

Přestože je mozková příhoda stavem, který postihuje zejména osoby 

důchodového věku, můžeme se s ní setkat i u mladších lidí, dokonce výjimečně    

i u dětí a mladistvých. U mladistvých se může objevit např. u dívek, které mají 

vyšší srážlivost krve (tzv. Leidenskou mutaci), o které se neví a začnou k tomu 

užívat hormonální antikoncepci, případně ještě kouřit. 

Více informací, mezi nimi i příručku pro osoby po mozkové příhodě, lze najít      

na www.casjemozek.cz V příručce najde nemocný nebo jeho rodina informace 

nejen o samotném onemocnění a jeho léčbě, ale i o sociálním řešení, pokud 

člověk zůstane částečně ochrnutý. 

MUDr. Jana Jordáková 

Využíváte služeb?  

Už tři supermarkety zaváží široký sortiment kvalitních potravin včetně masa        

a mraženého zboží, drogistického zboží, potřeb pro zahradu a krmiva                

pro domácí mazlíčky do našich obcí s dodáním až do domu. Je to pohodlné, 

relativně rychlé a bezpečné za rozumné ceny. Ideální k omezení kontaktů, a tím    

i rizika nakažení nemocemi. Máme vyzkoušeny rozvozy Košík a Rohlík, viděl 

jsem i vozy Tesco. Spojení na výše zmíněné:  

- Košík: zakaznici@kosik.cz, tel.: 800 730 740 

- Rohlík: zakaznici@rohlik.cz, tel.: 226 220 500.     

http://www.casjemozek.cz/
mailto:zakaznici@kosik.cz
mailto:zakaznici@rohlik.cz
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Ví někdo k čemu sloužil tento nástroj? 

Našel jsem jej při podzimním rytí na zahradě. Chybí               

mu násada. Podle postranních nášlapů je zřejmé, že nástroj 

sloužil k dobývání „něčeho“ ze země.    

Ing. Bruno Vognič  

 

Rok 2020 přinesl celé společnosti řadu těžkostí. I přes ně jsme nepřestali s naší 

činností a nadále jsme se věnovali ochraně našeho regionu před necitlivými 

záměry investorů.  

Úbytek zemědělské půdy od období 

1. republiky činí přes 1 milion 

hektarů a toto číslo neustálou 

developerskou výstavbou roste. 

V Česku průměrně zmizí kolem         

10 hektarů zemědělské půdy za den. 

Často ve prospěch skladových hal, 

které měly přinést vyšší 

zaměstnanost pro místo svého 

vzniku. Průmyslová zóna Kozomín – 

Postřižín – Úžice zabírá plochu cca   

90 ha a podniká v ní 40 společností, 

v nichž pracuje cca 3 400 

zaměstnanců. Ovšem pouze               

4 s trvalým bydlištěm v Kozomíně,   

16 v Postřižíně a 20 v Úžicích. 

Celkový počet obyvatel těchto obcí 

je 2 530. 

Od roku 2018 probíhalo řízení EIA 

pro záměr Komerční a skladový areál Postřižín - sever. Řízení bylo v červnu 2020 

ukončeno. Pozemky byly prodány sousednímu majiteli společnosti EUROFROST 

https://portal.cenia.cz/eiasea/detail/EIA_STC2130?lang=cs
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CB a.s. Ta zde provozuje mrazírenský sklad. V říjnu 2020 bylo na této ploše 

zahájeno zjišťovací řízení EIA pro jiné dvě haly záměru SKLADOVÝ AREÁL 

EUROFROST CB - POSTŘIŽÍN. Mrazírna o rozloze 8 tis. m2 a chladírenský sklad     

o rozloze 10 tis m2. Celkový zábor zemědělského půdního fondu bonitně 

nadprůměrné produkční půdy třídy II má být 5,6 ha. Po vyhodnocení námi 

zaslaných připomínek rozhodl v listopadu 2020 Krajský úřad, že záměr může mít 

významný vliv na životní prostředí a bude dále posouzen podle zákona EIA. 

V letech 2017 a 2018 probíhalo posuzování vlivu na životní prostředí tzv. EIA   

pro obří sklad automobilky Daimler v Úžici. Stavebníkem byla společnost CTP. 

Pro tento záměr ale Ministerstvo životního prostředí nepovolilo vyjmutí půdy 

v rozsahu 46 hektarů ze zemědělského fondu. Společnost CTP se proto rozhodla 

projekt přepracovat, zmenšit a požádat o vynětí z půdního fondu znovu. 

Developer však nepochodil ani napodruhé. To ovšem CTP nezabránilo 

pokračovat v prosazení svého zájmu na vznik velkého logistického areálu. 

Společnost zahájila činnosti, které jí mají zajistit získání stavebního povolení     

ve společném územním a stavebním řízení. Vede tři vodoprávní řízení pro haly 

D8.7 (121 tis. m2), PRŮMYSLOVÝ OBJEKT ÚŽICE /POU/ (35 tis. m2)                        

a PRŮMYSLOVÝ OBJEKT CHVATĚRUBY /POCH/ (23 tis. m2). 

V dubnu 2020 předložila také společnost CTP dokumentaci EIA k dalším čtyřem 

halám CTPARK PRAGUE NORTH D8.3, D8.4, D8.5, D8.6 u exitu dálnice D8           

na 9. km s celkovým záborem 282 tis. m2. Dokumentace byla zpracována 

chybně, proto jsme žádali o její přepracování. V září 2020 byla předložena 

přepracovaná dokumentace. I tato vykazovala mnoho nesrovnalostí. Znovu jsme 

podali připomínky s žádostí o přepracování. Do dnešního dne Krajský úřad 

Středočeského kraje nevydal stanovisko k vrácení dokumentace k přepracování. 

Zjišťovací řízení EIA k záměru ÚPRAVY POVRCHU TERÉNU V PÍSKOVNĚ ZLOSYŇ 

bylo zahájeno v listopadu 2020. Jedná se o zavážení vytěžené pískovny Zlosyň 

inertními materiály (ostatní odpad), zeminami a hlušinou ve výši současné 

průměrně produkované těžby štěrkopísků, která činí 986 tis. t/rok,                       

tj. cca 580 000 m3/rok. Toto množství bude ukládáno cca 10 let. Zavážení 

zeminami bude probíhat za zády těžby tak, aby nebránilo jejímu dalšímu 

postupu dle těžebních etap s předpokladem následujících cca 8 let. Po vytěžení 

pískovny Zlosyň bude pískovna ještě činná po dobu cca 2 - 4 roky, aby došlo         

k jejímu zavezení na původní úroveň okolního terénu. Ukončení biologické 

rekultivace se počítá, včetně dostatečné časové rezervy do roku 2035. Záměr 

https://portal.cenia.cz/eiasea/detail/EIA_STC2328?fbclid=IwAR1USH8AeWv33sWbS-X1hmat12cJGb1zaGosqAqeclI8hBligU6LTnpAzLg
https://portal.cenia.cz/eiasea/detail/EIA_STC2328?fbclid=IwAR1USH8AeWv33sWbS-X1hmat12cJGb1zaGosqAqeclI8hBligU6LTnpAzLg
http://www.koridord8.cz/2020/10/skladovy-areal-eurofrost-cb-postrizin.html?fbclid=IwAR1FXlgl3ba_sQM236_nhyr7x8sI25LUDJWX1BI1aTMfYoPc04IYYmgl3VM
http://www.koridord8.cz/2020/10/skladovy-areal-eurofrost-cb-postrizin.html?fbclid=IwAR1FXlgl3ba_sQM236_nhyr7x8sI25LUDJWX1BI1aTMfYoPc04IYYmgl3VM
https://portal.cenia.cz/eiasea/detail/EIA_STC2248?fbclid=IwAR0ezo2xuahPo2ZOxAhoqZSbzDItazhvdSOouU_oiSOoPEKcsoUK9mWOxII
https://portal.cenia.cz/eiasea/detail/EIA_STC2336?fbclid=IwAR1xSBDmTmqsf6WRPkd0r42TR4G-BQElGlcbu_PTN96cD-q04Ef__jHeJdU
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představuje 358 průjezdů těžkých nákladních automobilů po příjezdových 

komunikacích. I k tomuto záměru jsme odeslali připomínky. Krajský úřad 

Středočeský kraj rozhodl, že je také nutné tento záměr posuzovat v celé dikci 

zákona EIA. 

 

Náš region mají protínat nové liniové stavby. V loňském roce se řešily rovnou    

tři v různém stupni řízení a to železniční, silniční a tramvajová trať. I tyto záměry 

sledujeme především z pohledu hlukové zátěže a prostupnosti krajiny. 

Studie proveditelnosti pro VYSOKORYCHLOSTNÍ TRAŤ PRAHA – DRÁŽĎANY 

(VRT) byla obcím představena v prosinci 2020. První úsek trati z Prahy                   

k Litoměřicím má sloužit pouze pro osobní dopravu s maximální rychlostí až 320 

km/h. Úsek přes České středohoří a dále do Německa mají využívat i nákladní 

vlaky. Stavba má být rozdělena do třech úseků: VRT Podřipsko (Praha – 

Roudnice nad Labem) (zprovoznění 2029); VRT Krušnohorský tunel (zprovoznění 

2040 +) a VRT Středohoří (zprovoznění 2050 +). V letošním roce by mělo začít 

posuzování vlivu na životní prostředí.  

Začaly se projednávat podklady pro územní řízení na stavbu propojení dálnice 

D7 od Tuchoměřic na exit 9 km dálnice D8 v katastru Kozomín, tzv. obchvat 

Kralup. Našeho regionu se týká III. etapa, která má probíhat souběžně               

https://www.spravazeleznic.cz/vrt/vrt-drazdany-praha
https://www.spravazeleznic.cz/vrt/vrt-drazdany-praha
https://hlasykozomina.blogspot.com/2020/06/propojka-d7-d8-bude-v-kozomine-na.html?spref=fb&fbclid=IwAR268XRqh06Ks1eNtQRDk3WFdwWv8sJT5NiTgISMeEjTAL2eFTBNbJjNZjI
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s 1. etapou s názvem II/240 A II/101, PŘELOŽKA SILNIC V ÚSEKU D7 – D8, III. 

ETAPA – OBCHVAT KRALUP NAD VLTAVOU – D8 MÚK ÚŽICE. U sjezdu z dálnice 

D8 se střed komunikace III/0081 bude zvedat na násep do přemostění. Stávající 

kruhový objezd ke vjezdu mezi haly CTParku bude zrušen. Na křížení II/608          

a III/0081 (křižovatka T, nájezd na dálnici) bude mimoúrovňová křižovatka, resp. 

most přes II/608 a pod ním kruhový objezd. Dále bude silnice přemosťovat 

Černávku, železniční vlečku do Aera Vodochody, atd. V trase od dálnice              

D8 k Vltavě je navrženo 7 mostních objektů a 5 opěrných zdí. Komunikace        

zde povede ve výšce více než 10 metrů nad stávajícím terénem. 

 

V prosinci 2020 bylo vydáno souhlasné stanovisko posuzování vlivu na životní 

prostředí pro záměr TRAMVAJOVÁ TRAŤ KOBYLISY – ZDIBY, která začíná             

v prostoru dnešní tramvajové smyčky Vozovna Kobylisy v Praze a dále vede ulicí 

Ústeckou na sever, přechází na silnici II/608, prochází obcí Zdiby, kříží 

nadjezdem dálnici D8 a končí obratištěm s parkovacím domem v katastru obce 

Sedlec. Trať povede v uspořádání jízdních pruhů 1+1 s tramvajovým pásem šířky 

7,5-8,0 m ve středu komunikace, s lokálními rozšířeními před křižovatkami         

na 2+1/1+2. 

Během roku 2020 se naše činnost rozšířila do Ústeckého kraje, když se členem 

našeho sdružení stala obec Mnetěš.  

Díky naší žádosti na Středočeském kraji, se nám podařilo zajistit Mobilní měřící 

stanici kvality ovzduší. Měřící stanice byla po celý rok 2020 umístěna v obci 

https://www.kozomin.cz/urad/stavebni-zamery-dokumentace-vyjadreni/prelozka-silnic-v-useku-d7-d8/
https://www.kozomin.cz/urad/stavebni-zamery-dokumentace-vyjadreni/prelozka-silnic-v-useku-d7-d8/
https://portal.cenia.cz/eiasea/detail/EIA_PHA1088?lang=cs
https://www.mnetes.cz/
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Úžice. Měřeny byly koncentrace prachových částic PM10 a benzo[a]pyren (BaP), 

který je největším karcinogenem skupiny perzistentních organických látek 

(PAHs). Na vyhodnocení měření imisí Středočeským krajem ovšem musíme ještě 

počkat.  

Naše spolupráce a soudržnost se stala součástí knihy Ocelová města: 

Architektura logistiky ve střední a východní Evropě, kde jsme prezentováni jako 

dobrý příklad spolupráce obcí a spolků na zachování kvality života svých 

obyvatel vůči developerským projektům. Účinkovali jsme v pořadu ČT Nedej se o 

skladových halách, které vznikají u dálnic. S prosbou o pomoc nebo radu se na 

nás obracejí zastupitelé, spolky i jednotlivci z mnoha míst naší republiky.               

I nadále budeme pokračovat ve sledování všech záměrů, které se v našem 

regionu vyskytují.  

Klára Rothová, předsedkyně spolku 

Kočičí předení je pro odborníky stále záhadou, 
nemají jasno ani v tom, kde přesně zvuk 
vzniká.   

Vrněním dávají kočky najevo většinou 

spokojenost. Komunikují tak nejen s lidmi,     

ale i mezi sebou - matky uklidňují koťátka         

a ta zase předávají kočce informaci, že jsou       

v pořádku. Kromě toho však kočky předou          

i v situacích, které nejsou ani zdaleka 

příjemné, například při porodu či ošetření          

u veterináře. Zkoumáním vědci zjistili,             

že frekvence vrnění probíhá v rozmezí 25 - 150 

Hz a že tento typ vlnění zlepšuje pevnost kostí 

a podporuje hojení ran. Jedná se tedy nejen     

o prostředek komunikace, ale také o mocný 

nástroj péče o vlastní zdraví. Kočičí metodu 

využívají dokonce i astronauti. Vibrační pásky 

napodobující kočičí předení pomáhají omezit řídnutí kostí, ke kterému               

při pobytu v nízké gravitaci dochází.  

Připravila M. Jelínková 

http://www.vipergallery.org/knihkupectvi/ocelova-mesta
http://www.vipergallery.org/knihkupectvi/ocelova-mesta
http://www.koridord8.cz/2020/01/rukojmi-developera.html
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Bruslení ve Starých Ouholicích / 14. 2. 2021 / fot. Bruno Vognič 

      

Nutrie ve Starých Ouholicích / 31. 1. 2021 / fot. Zuzana Větrovcová 
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Dějiny našich slov nejsou zdaleka jen změny hlásek nebo pravopisu. V etymologii 

jednotlivých slov jsou hledány příběhy a nabízen je i méně obvyklý pohled           

do krajiny sdíleného jazykového dědictví češtiny. 

ANDULKA 

Aničky, Anky i Andulky - včetně té šafářovy - dostaly          

v české lidové písni příležitostí ažaž. Se zpěvným 

australským papouškem, který sedá dětem na prst             

a je schopen se i v kleci naučit pár lidských slov, nemají     

ale nic společného. Třetí nejoblíbenější domácí mazlíček 

(po psovi a kočce) se do Evropy přivážel od počátku         

19. století a latinsky ho roku 1805 přírodovědci popsali jako Melopsittacus 

undulatus. První jméno naznačuje, že zpívá melodicky, ale všimněte si toho 

druhého. Znamená vlnkovaný podle kresby na papouškových prsou.                     

A zkomolením slova undulatus se stal v češtině andulkou, podobně jako se z něj 

ve všech skandinávských jazycích stal undulat. A samozřejmě ze stejného slova 

pochází i babiččina ondulace, tedy zvlněné vlasy.   

BAGR   

Ve vojenském, vězeňském i trampském slangu 

označoval bagr polévkovou lžíci. Jako takový se pro 

vojáky povinné dvouleté základní služby v armádě stal 

výsadou a odznakem mazáctví. Ale odkud se v češtině 

vzal? Mechanická lopata rypadla, hlubidla nebo 

exkavátoru podle které jsme si jídelní lžíci pojmenovali, 

je do češtiny přejata z holandského slova bagger (vyslovují bachr). Což znamená 

bahno, které tam ze dna řek už několik století odstraňují (baggeren), aby vodní 

kanály byly průjezdné. A nepřekvapí tedy, že v Nizozemsku mají i Národní 

muzeum bagrování plné předmotorových pásových fanek, hydraulických pásáků 

a dokonce jeden sací bagr, jenž říční dno vlastně "luxuje". Pokud by tam ale 

chtěli mít o bagrování opravdu všechno, měli by výstavku doplnit o jeden 

exponát. O českou volejbalistku, která vybírá servis "dvojitým úderem spojených 

rukou zespodu" - což je další význam, který v češtině bagr získal. 

Připravila M. Jelínková 
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Řádková inzerce je zdarma. Grafická inzerce viz ceník: 

Černobílá -  ½ strany A5 = 390 Kč, celá strana A5 = 650 Kč 

Barevná - ½ strany A5 = 780 Kč, celá strana A5 = 1 300 Kč 

Objednávky na zpravodaj@nova-ves.cz 

 

Pro čistící stanici osiv přijmeme dva strojníky                        

jako obsluhu čističek osiv. 

Místo výkonu práce Miřejovice – Agro Kmínek. 

Nástup možný ihned. 

Telefon 602 120 117, 734 448 113. 

 

 

mailto:zpravodaj@nova-ves.cz


 

(Akce proběhnou, pokud to umožní aktuální epidemiologická situace a vládní nařízení.) 

Plánované březnové akce: výlet Turistického klubu KUDYKAM a Vítání jara se konat 

nebudou. 

18. března Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

od 26. března Sčítání lidu, domů a bytů 

4. dubna Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

12. dubna Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

13. dubna Zápis do první třídy - ZŠ Ledčice 

14. dubna Zápis do první třídy - ZŠ Veltrusy 

  

 

Nová Ves / únor 2021 / fot. B. Tobiášková 


